
اسپانیا برای یافتن علت قطعی گسترده 
برق کمک خواست

نخست وزیر اسپانیا، از اپراتورهای انرژی خصوصی خواسته است تا به دولت او در تعیین علت قطعی 
بی سابقه برق روز دوشنبه در سراسر این کشور کمک کنند.به گزارش ایسنا، پدرو سانچز گفته است 
که باید تغییرات و بهبودهایی برای تضمین »عرضه و رقابت پذیری آینده« سیستم برق کشور انجام 
شود.اســپانیا و پرتغال،  دوشنبه هفته جاری، با قطعی برق گسترده ای روبرو شدند که اندکی پس 
از ســاعت  ۱۲ و ۳۰ دقیقه بعد از ظهر آغاز شد و تا شــب ادامه داشت. گمان می رود حداقل پنج 
نفر در اســپانیا در نتیجه قطعی برق که باعث شد مسافران در قطارها و آسانسورهای آپارتمان ها و 
دفاتر گیر بیفتند، جان خود را از دست داده باشند.اگرچه اپراتورهای انرژی در هر دو کشور، احتمال 
حمله ســایبری را رد کرده اند، دولت سوسیالیســت ســانچز، هیچ فرضیه ای را رد نمی کند و عالی 
ترین دادگاه کیفری اســپانیا تحقیقاتی را برای تعیین اینکه آیا »عمل خرابکاری رایانه ای« ممکن 
اســت »علیه زیرساخت های حیاتی اسپانیا« انجام شده باشــد، آغاز کرده است.لوئیس مونته نگرو، 
نخســت وزیر پرتغال، خواستار تحقیقات مستقل شده و گفته است که دولتش، از آژانس همکاری 
رگولاتورهای انرژی اتحادیه اروپا خواهد خواســت تا »یک بررسی مستقل از سیستم های الکتریکی 
کشــورهای آسیب  دیده« انجام دهد تا علل این وضعیت، به طور کامل مشخص شود.سانچز، عصر 
سه شــنبه، اپراتورهای خصوصی انرژی، از جمله رئیس اپراتور شبکه ملی، ردِ الکتریکا، و نمایندگان 
ایبردرولا، اندسا، ای دی پی، اکسیونا انرژیا و ناتورگی را به جلسه ای فوری برای بحث در مورد خاموشی 
فراخواند.نخست وزیر اسپانیا پس از این جلسه، در پستی درشبکه اجتماعی ایکس، بر اهمیت اقدام 
ســریع و مشترک با شرکت های انرژی خصوصی تاکید کرد. او گفت: من از آنها به خاطر تلاششان 
برای بازگرداندن ســریع برق تشکر کرده ام و همچنین از آنها خواسته ام که با دولت و سازمان های 
مستقل برای شناسایی علل این حادثه همکاری کنند. ما باید در مورد تضمین عرضه و رقابت پذیری 
آینده سیستم خود، پیشرفت های لازم را انجام دهیم.تحقیقات بر روی اتفاقی که ساعت  ۱۲ و ۳۲ 
دقیقه بعد از ظهر دوشنبه رخ داد، متمرکز است؛ زمانی که به مدت پنج ثانیه، ۱۵ گیگاوات از انرژی 
تولید شده، معادل ۶۰ درصد از کل انرژی مورد استفاده، ناگهان ناپدید شد.بئاتریس کوردور، رئیس 
شــرکت ردِ الکتریکا، صبح چهارشنبه در مصاحبه ای رادیویی گفت: این شرکت می داند چه چیزی 
باعث خاموشــی شــده، اما هنوز در حال بررسی حجم عظیمی از داده ها است. او به رادیو کادنا سر 
گفت: ما علت را می دانیم و کم و بیش آن را ردیابی کرده ایم، اما مســئله این اســت که میلیون ها 
قطعه اطلاعات وجود دارد زیرا سیگنال ها در هر میلی ثانیه ارسال می شوند. کوردور همچنین گفت: 
به دلیل این حادثه استعفا نخواهد داد و افزود: انجام این کار به معنای اذعان به این است که اقدامات 
صحیح انجام نشده است، و این درست نبود.مخالفان سیاسی سانچز ادعا می کنند که او بدون فکر 
کردن به عواقب، برنامه هایی را برای اولویت دادن به انرژی تجدیدپذیر بر انرژی هسته ای پیش برده 
است و سعی دارد شرکت های انرژی خصوصی را به خاطر خاموشی سرزنش کند.حزب محافظه کار 
مردم )PP(، نخســت وزیر را به »خاموشی اطلاعاتی« در مورد این حادثه متهم کرد و از او خواست 
تا در کنگره حاضر شود و توضیح کاملی از آنچه در مورد این حادثه می داند، ارائه دهد.منابع حزب 
مردم صبح چهارشنبه گفتند: دولت هیچ مسئولیتی را بر عهده نگرفته، هیچ انتقاد از خودی نکرده و 
حتی از مردم عذرخواهی هم نکرده است. این حزب همچنین خاطرنشان کرد که کوردور در آخرین 
دولت سوسیالیستی به عنوان وزیر خدمت کرده است.بر اساس گزارش گاردین، سانچز این انتقادات 
را رد کرده است. سانچز گفت: کسانی که این حادثه را به کمبود انرژی هسته ای ربط می دهند، رک 
و پوست کنده دروغ می گویند، یا بی اطلاعی خود را نشان می دهند. او افزود که تولید انرژی هسته ای، 

تاب آوری بیشتری نسبت به سایر منابع برق ندارد.

رئیس اتاق اصناف کشــاورزی، با انتقاد از خاموشــی بــدون هماهنگی چاه های 
کشــاورزی و کاهش میزان تخصیص آب به این بخــش، گفت: مدیریت ناترازی 
برق نباید با مدیریت آب گره زده شــود و خاموشــی چاه های کشاورزی به بهانه 
ارزان تر بودن تعرفه برق اقدامی مغایر با امنیت غذایی کشــور اســت.به گزارش 
ایســنا، در ســال ۱۴۰۳، ناترازی انرژی و قطعی های مکرر برق، ضربه سنگینی 
به بخش کشــاورزی ایران وارد کرد. به ویژه قطعی های برق چاه های کشــاورزی 
که گاهی تا ۸ ســاعت در روز به طول می انجامید، منجر به کاهش ۳۰ درصدی 
تولید محصولات پاییزه شــد و بسیاری از کشاورزان را از کشت محروم کرد. این 
قطعی ها، علاوه بر خســارت به محصولات، به فرسودگی تجهیزات چاه ها انجامید 
و هزینه های ســنگینی به کشــاورزان تحمیل کرد و این در حالیست که رئیس 
اتاق اصناف کشــاورزی ایران از کاهش ناگهانی تخصیص آب به بخش کشاورزی 
کــه از ۶۳ میلیارد متر مکعب به ۲۴ میلیارد متر مکعب،یعنی حدود یک ســوم، 
رسیده است خبر داد و انتقاداتی نیز بر این موضوع داشت.  در همین بازه زمانی 
که بحث کاهش ســهم آب کشــاورزی توســط وزارت نیرو مطرح بود،  مصطفی 
رجبی مشــهدی -مدیرعامل شــرکت توانیر- ضمن تکذیب خبر قطع ۱۷ ساعته 
برق چاه های کشــاورزی گفت: در تابستان امســال همانند سال های گذشته، در 
تابستان امسال برق چاه های کشــاورزی مطابق با چارچوب پروانه بهره برداری و 
به طور کامل تأمین می شــود. بر اســاس پروانه بهره برداری، چاه های کشاورزی 
مجاز به برداشت آب به صورت ۲۴ ساعته نیستند و متوسط مجاز ساعت کارکرد 
این چاه ها در حوزه های آبریز مختلف کشــور کمتر از ۱۹ ســاعت در روز است و 
با توجه به اینکه در ســال های گذشته تمامی چاه های کشاورزی کشور که دارای 
پروانه مجاز بهره برداری هســتند، مجهز به کنترل هوشــمند برق شده و میزان 
برق مصرفی و برداشــت آب آن ها در سامانه دوســویه آب و برق تحت کنترل و 
اندازه گیری قرار می گیرد و به منظور حفظ منابع آبی کشور، از امکانات کنتورهای 
هوشمند برق استفاده می شود.پیمان عالمی، رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران، 
در گفت وگو با ایسنا،  درباره مسئله قطعی آب چاه های کشاورزی و تکذبیه توانیر 
اظهار کرد: در بخش کشــاورزی، بیشــترین منابع آب ما از چاه ها تأمین می شود 
و چاه ها هم وابســته به برق هستند. خاموشــی های بدون هماهنگی و بی موقع، 
خســارت های زیادی به محصولات کشــاورزی و چاه ها وارد می کند و در نهایت 
این خســارت ها به مصرف کنندگان منتقل می شود.وی ادامه داد: ما اعتقاد داریم 
میزان برداشت از چاه های کشاورزی باید بر اساس پروانه مندرج در چاه باشد، اما 
نه به این معنا که وزارت نیرو به بهانه ناترازی برق، زمان برداشــت آب را تنظیم 
کند. زمان برداشــت آب باید بر اســاس نیاز آبی مزرعه مدیریت شــود. به زبان 
دیگر، وقتی مزرعه و باغ ما نیاز آبی دارد، باید آب برداشــت کنیم. ما نمی توانیم 

مدیریــت ناتــرازی برق را با مدیریت آب گره بزنیم، چــرا که مدیریت آب و نیاز 
آبی مزرعه یک موضوع مســتقل است و ناترازی برق که مشکل وزارت نیروست، 
موضوع دیگری اســت که باید در زمان و شرایط خودش حل شود. عالمی تأکید 
کرد: هر خاموشــی برق چاه ها، در درجه اول به ســفره مردم و مصرف کننده، در 
درجه دوم به محصولات کشاورزی و در درجه سوم با خرابی چاه ها و از بین رفتن 
محصولات، باعث ضرر و زیان جبران ناپذیر برای کشــاورزان می شــود. ما به هیچ 
وجه نمی پذیریم که چاه های کشــاورزی به دلیل ارزان تر بودن تعرفه برق نسبت 
به تجاری و صنعتی، در اولویت خاموشــی وزارت نیــرو قرار بگیرند. این اقدام را 
به شــدت غیرقانونی، غیرکارشناسی و در تضاد با حمایت از امنیت غذایی کشور 
می دانیم.رئیس اتاق اصناف کشاورزی ایران با اشاره به تصمیم وزارت نیرو درباره 
کاهش تخصیص آب بخش کشــاورزی گفت: بزرگترین مشکلی که امنیت غذایی 
کشور را تهدید می کند، سوءمدیریت منابع آب و برق است. متأسفانه در روزهای 
پایانی ســال گذشته، برخلاف قوانین بالادســتی و شرایط خشکسالی، میزان آب 
تخصیصی به کشــاورزی تقریباً به یک سوم کاهش یافت. این موضوع باعث شده 
کل برنامه الگوی کشت وزارت جهاد کشاورزی به هم بخورد و دچار مشکل شود.

وی اضافــه کرد: طبق مواد ۱۱ و ۱۳ قانون تشــکیل وزارت جهاد کشــاورزی و 
قانون توزیع عادلانه آب، وزارت نیرو مکلف است تخصیص و تأمین آب کشاورزی 
را با هماهنگی وزارت جهاد کشــاورزی انجام دهد. امروز با تشــکیل اتاق اصناف 
کشاورزی، این اتاق باید یکی از ارکان اصلی مدیریت و حاکمیت آب کشور باشد. 
اگر وزارت نیرو بخواهد در مدیریت آب موفق شود، باید با اتاق اصناف کشاورزی 
ایران هماهنگی و تعامل داشــته باشــد و بدون تعامل با کشاورزی، موفقیت در 
مدیریت منابع امکان پذیر نیست.عالمی در پاسخ به پرسشی درباره میزان کاهش 
تخصیص آب در نیمه دوم ســال گفــت: از حدود ۶۵ میلیون مترمکعب آب قابل 
برنامه ریزی که باید بر اســاس برنامه هفتم توسعه برای شش ماهه دوم تخصیص 
داده می شــد، تقریباً بــه ۲۴ میلیون مترمکعب کاهش پیدا کرده اســت. این در 
حالی اســت که بیشــترین نیاز آبی و کشت های اقتصادی در نیمه دوم سال قرار 
دارد. بنابراین این کاهش، حدود یک سوم آب قابل برنامه ریزی را شامل می شود.

رئیس اتاق اصناف کشــاورزی در واکنش به اظهارات وزارت نیرو مبنی بر اینکه 
هیچ کاهش ســهمیه ای در تخصیص آب به کشــاورزی رخ نــداده، اظهار کرد: 
وزارت نیرو اعلام کرده دغدغه ای نســبت به تأمین تولیدات کشاورزی ندارد. این 
وزارتخانــه به صورت جزیره ای و اقتصادمحور عمــل می کند. نگاه وزارت نیرو به 
آب، تولیدمحور نیســت بلکه درآمدمحور است؛ در حوزه هایی که درآمد بیشتری 
دارد آب را مصرف می کند و برای کشــاورزی که نگاه آن درآمدزا نیست، اولویتی 

قائل نمی شود.
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ســخنگوی وزارت امور خارجه در توییتی نوشــت: ادعای وزیر امور خارجه  فرانســه مبنی بر اینکه ایران در »آستانه توسعه« سلاح هسته ای است کاملًا پوچ و 
بی اســاس اســت.به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل بقایی سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: ادعای وزیر امور خارجه 
 فرانسه مبنی بر اینکه ایران در »آستانه توسعه« سلاح هسته ای است، کاملًا پوچ و بی اساس است.پوی ادامه داد: این اظهارات نادرست، همراه با تهدید به اعمال 
مجدد تحریم هاعلیه ایران، این گمان را تقویت می کند که موضع انتقادآمیز فرانسه در معرض دگردیسی به نقشی اخلال گرانه است. چنین رویکردی قطعاً چیزی 

به اعتبار فرانسه و جایگاه آن در اروپا و جهان اضافه نخواهد کرد.

www.sobh-eqtesad.ir

پاسخ سخنگوی وزارت خارجه به ادعاهای بی اساس فرانسه

info@sobh-eqtesad.ir

افزایش مصرف برق و پاسخ 
وزارت نیرو با ۱۴ مگاپروژه

با نزدیک شــدن به تابستان ۱۴۰۴ و ثبت جهش کم سابقه در میزان مصرف 
برق کشــور، وزارت نیرو اجرای ۱۴ مگاپروژه را با محوریت کنترل مصرف و 

ارتقای تاب آوری شــبکه سراسری آغاز کرده اســت؛ پروژه هایی که در قلب 
آن ها، طراحی و اجرای ۳۶ بســته مدیریت مصرف برق قرار دارد.به گزارش 
ایســنا، طبق جدیدترین آمار اعلامی، اوج مصرف برق در هفته هفتم ســال 
۱۴۰۴ )مصادف با هشــتم اردیبهشت ماه( به ۵۸ هزار و ۶۷۶ مگاوات رسید 
که نســبت به روز مشابه سال قبل )۴۹ هزار و ۷۸۸ مگاوات( ۱۷.۸۵ درصد 
رشد داشته است. در همان روز، میزان انرژی مصرفی نیز به ۱ میلیون و ۲۳۷ 
هزار و ۸۰۲ مگاوات ســاعت رسید که رشدی معادل ۱۳.۶۳ درصد نسبت به 
سال قبل را نشــان می دهد. در مقیاسی گسترده تر، از ابتدای سال تا کنون 
رشد تقاضای برق به ۸.۶۲ درصد رســیده است.افزایش میانگین دمای هوا 
نیز نقش مهمی در این روند دارد؛ میانگین دمای وزنی کشــور در هشــتم 
اردیبهشت ۱۴۰۴، به ۲۵.۶۷ درجه سانتی گراد رسید که نسبت به روز مشابه 
ســال قبل، ۴.۴۷ درجه افزایش داشته اســت.اما در واکنش به این شرایط 
هشــداردهنده، وزارت نیرو ۱۴ مگاپروژه را طراحی کرده است که اهداف آن 
شــامل کاهش شکاف میان تولید و مصرف برق، جلوگیری از خاموشی ها در 
فصل گرم، و بهینه ســازی ســاختار مصرف انرژی در کشور است. مهم ترین 
محور این مگاپروژه ها، ۳۶ بسته مدیریت مصرف است که بخش های خانگی، 
اداری، صنعتی، کشاورزی و عمومی را پوشش می دهد.این بسته ها اقداماتی 
چون پایش لحظه ای مصرف در تمام اســتان ها، تعیین سقف مصرف استان، 
مدیریت سرمایش ادارات و صنایع، حذف انشعابات و مراکز غیرمجاز رمزارز، 
نصب کلیدهای محدودکننده هوشــمند برای مشترکان پرمصرف، استفاده 
از اینترنت اشــیاء برای کنترل سرمایش، تعویض کولرهای گازی فرسوده با 
مدل های کم مصرف، توسعه انرژی های تجدیدپذیر و استفاده از نیروگاه های 
خورشیدی در کشاورزی، و اصلاح روشنایی معابر و حذف آلودگی نوری را در 
بر می گیرد.علاوه بر این، ذخیره سازی انرژی در منازل و مراکز تجاری، اصلاح 
تعرفه های برق و اجرای مانورهای آمادگی از دیگر بخش های مکمل این طرح 
گسترده است.بررسی های آماری نشان می دهد که بیشترین رشد مصرف برق 
از ابتدای سال تاکنون، به ترتیب در مناطق سیستان و بلوچستان، هرمزگان، 
کرمان و فارس ثبت شــده اســت؛ مناطقی که احتمالاً در تابستان با فشار 
مضاعف بر شبکه برق مواجه خواهند شد. همچنین بیشترین رشد دمایی نیز 
در اســتان های خراسان، کرمان، سمنان و یزد گزارش شده که نشان دهنده 
لــزوم مداخلات فوری در مدیریت مصرف در این مناطق اســت.وزارت نیرو 
امیدوار است با اجرای دقیق این مگاپروژه ها، تابستان ۱۴۰۴ بدون خاموشی 
گسترده سپری شود. با توجه به روند شتاب دار مصرف، موفقیت در این مسیر 

نیازمند مشارکت مردم، صنایع، نهادهای عمومی و خصوصی خواهد بود.

امضای تفاهم نامه همکاری بین 
صندوق ضمانت صادرات ایران 

و مرکز ملی فرش ایران

تفاهم نامــه همکاری میان رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل صندوق ضمانت 
صادرات ایــران و رئیس مرکز ملی فرش ایران، بــه منظور ایجاد چارچوب 
همکاری های مشــترک به امضا رسید.به گزارش ایســنا، در چهارمین روز 
نمایشگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اســلامی ایران )اکسپو(، افشار 
فتح الهی، رئیس هیأت مدیــره و مدیرعامل صندوق ضمانت صادرات ایران، 
از مــوزه فرش مرکز ملی فرش ایران بازدید کرد.در این بازدید، زهرا کمانی، 
رئیس مرکز ملی فرش ایران، با تشریح اهمیت صنعت فرش ایران در بازارهای 
جهانــی و تلاش برای حفظ و ارتقای جایــگاه فرش ایرانی، اظهار کرد: همه 
باید با هماهنگی یکدیگر اقدامات مناسب برای حفظ جایگاه فرش ایرانی در 
بازارهای جهانی انجام دهند.وی افزود: شرکت ملی فرش ایران با شناسنامه دار 
کردن این آثار هنری، نقش مهمی در حفظ ارزش این صنعت کشور داشته 
است.افشــار فتح الهی نیــز در این دیدار اظهار کرد: صنعــت فرش در کنار 
دیگر صنایع و محصولات صادراتی می تواند نقش مهمی در توسعه صادرات 
غیرنفتی و در نهایت رشــد اقتصادی داشته باشد.وی افزود: صندوق ضمانت 
صادرات ایران آمادگــی دارد هرگونه حمایت در تأمین مالی صادرکنندگان 
فرش و پوشــش بیمه ای قراردادهای صادراتی آن ها را ارائه دهد.در حاشــیه 
این دیدار، تفاهم نامه همکاری میان افشــار فتح الهی، رئیس هیأت مدیره و 
مدیرعامل صنــدوق ضمانت صادرات ایران، و زهرا کمانی، رئیس مرکز ملی 

فرش ایران، به منظور ایجاد چارچوب همکاری های مشترک به امضا رسید.

گزیده خبر

عراقچی بر حق ایران برای غنی سازی تاکید کرد

افت آب های زیرزمینی، بلای 
جان میراث چند هزار ساله

سن گندم، خسارت خاموش برای 
محصولات استراتژیک کشور

ایســنا/مرکزی مدیر دفتر مطالعات پایه منابع آب شــرکت آب منطقه ای مرکزی گفت: افت سطح 
آب هــای زیرزمینــی و تغییر در الگوی بارش، دلیل عمده مرگ قنات های اســتان مرکزی اســت.

مجتبی مرادی در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: بر اســاس آخرین آماربرداری سراســری از منابع 
آب اســتان، تعداد کل قنوات استان ۳۸۹۸ رشته اســت که از این تعداد ۲۸۳۶ رشته قنات دایر و 
۱۰۶۲ رشــته قنات بایر هستند.وی در ادامه با بیان اینکه قنوات استان در مجموع، سالیانه ۳۷۵.۴ 
میلیون مترمکعب از منابع آبی اســتان را تخلیه می کنند، گفت: از کل میزان آبی که سالیانه توسط 

قنوات تخلیه می شــود، ۱۸۰.۵ میلیون متر مکعب به مصرف شرب و کشا

شعبه بانک ملی در باکو دوباره فعال شد

برق تجدیدپذیرها به تابستان می رسد؟

رئیس پارک فناوری پردیس اعلام کرد

جلوگیری از خروج ۷۰۰ میلیون یورو با تولید 
۲۵۰۰ محصول فناورانه
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اسلامی: معلمان این مرز و بوم، نقش بی بدیلی در رقم زدن آینده کشور دارندگزیده خبر

بازدید معاون حقوقی رئیس جمهوری از نمایشگاه »ایران 
اکسپو ۲۰۲۵«

احتمال کاندیداتوری نمایندگان 
زن برای نایب رئیسی مجلس

یکی از اعضای فراکســیون زنان 
مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه در انتخابات ســال دوم 
برای جایگاه های  رئیسه،  هیئت 
دبیــری و ناظران چنــد نفر از 
نمایندگان زن اعلام کاندیداتوری 
خواهند کرد، گفت: فکر کنم که 
برای جایگاه نایب رئیســی نیز 
کاندیداهایــی از نمایندگان زن 
داشــته باشیم.بهشید برخوردار 
در گفت وگو با ایسنا با اشاره به 
برگزاری انتخابات هیئت رئیسه 
در  اســلامی  شــورای  مجلس 
خرداد ماه ســال جاری با بیان 
اینکه »نمایندگان زن حتما در 
این انتخابات چندین کاندیدا دارند«، اظهار کرد: در انتخابات سال دوم هیئت رئیسه، 
علاوه بر اینکه برای جایگاه های دبیــری و ناظران چند نفر از نمایندگان زن اعلام 
کاندیداتوری خواهند کرد، فکر کنم که برای جایگاه نایب رئیسی هم کاندیداهایی از 
نمایندگان زن داشته باشیم.وی درباره اهمیت حضور زنان در ترکیب هیئت رئیسه 
مجلس نیز اظهار کرد: این حضــور می تواند در پیگیری بهتر موضوعات مربوط به 
حیطه زنان خیلی موثر باشــد. همچنین قطعاً ترکیبی از خانم ها و آقایان مدیریت 
بهتری را برای صحن به همراه دارد.هیئت رئیسه مجلس دارای ۱۲ صندلی است که 
از این ۱۲ صندلی یک جایگاه برای رئیس  و ۲ جایگاه برای نواب رئیس و ۶ جایگاه 
نیز به دبیران هیئت رئیسه اختصاص دارد. همچنین ۳ جایگاه نیز متعلق به ناظران 
هیئت رئیسه است. در بررسی اعضای هیأت رئیسه های مجالس پیشین تنها نام های 
سهیلا جلودارزاده نماینده مردم تهران و شهربانو امینی نماینده مردم ارومیه که هر 
دو از نمایندگان دوره ششم مجلس هستند، به چشم می خورد؛ جلودارزاده به مدت 
۴ سال و امینی به مدت یک ماه به عنوان منشی در هیئت رئیسه مجلس عضویت 
داشتند. در دوره فعلی مجلس، ۱۴ نماینده زن حضور دارند که در مقایسه با مردان 
نماینده، ســهمی ۵ درصدی از صندلی های مجلس را به خود اختصاص داده اند. از 
این ۱۴ نماینده، در انتخابات سال نخست هیئت رئیسه مجلس، ۳ نفر برای تصاحب 
صندلی های دبیری و ۲ نفر برای تصاحب صندلی های ناظران هیئت رئیسه کاندیدا 

شدند اما نتوانستند در مقابل مردان به دستاوردی برسند.

امیر سرتیپ صباحی فرد از منطقه 
پدافند هوایی جنوب غرب بازدید 

کرد

فرمانده قرارگاه مشترک پدافند هوایی خاتم الانبیا )ص( با حضور در منطقه پدافند 
هوایی جنوب غرب کشــور، از بخش های مختلف این منطقه بازدید کرد.به گزارش 
ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، امیر سرتیپ علیرضا صباحی فرد فرمانده قرارگاه 
پدافند هوایی خاتم الانبیاء )ص( در ادامه ارزیابی میدانی و بررســی توانمندی های 
عملیاتی و آمادگی دفاعی یگان هــای پدافندی، با حضور در منطقه پدافند هوایی 
جنــوب غرب کشــور، از بخش های مختلف این منطقه بازدیــد و توان عملیاتی و 
آمادگی دفاعی این یگان را مورد ارزیابی عملیاتی قرار داد.امیر سرتیپ صباحی فرد 
در جمــع فرماندهان این منطقه پدافندی با تأکید بر جایگاه خطیر منطقه جنوب 
غرب در تأمین امنیت هوایی کشــور، گفت: منطقه پدافنــد هوایی جنوب غرب، 
به عنوان یکی از حســاس ترین مناطق عملیاتی، همواره با هوشــیاری و اقتدار در 
انجام وظایف محوله عملکرد مطلوبی داشــته اســت.فرمانده قرارگاه پدافند هوایی 
خاتم الانبیــاء )ص( ضمن دیدار با فرماندهــان، کارکنان پایور و وظیفه این منطقه 
پدافندی، از نزدیک در جریان آمادگی های رزمی، وضعیت تجهیزات، ســامانه های 
راداری و موشــکی و روند اجرای مأموریت های محوله قرار گرفت و در ادامه، یادبود 

شهدای این یگان را افتتاح کرد.

مخبر: در مسیر پیشرفت، آموزش 
بستر شکوفایی است

مشــاور و دســتیار رهبر انقلاب در پیامی عنوان کرد: در مسیر پیشرفت، آموزش 
بستر شــکوفایی است و معلمان، طلایه داران دانایی و سازنده آینده  ایران پیشرفته 
هســتند. به گزارش خبرگزاری مهر، محمد مخبر مشاور و دستیار رهبر انقلاب در 
پیامی به مناسبت روز معلم نوشت: استاد شهید مرتضی مطهری، چراغ راه حقیقت 
باقی ماند و روز شهادتش بزرگداشت فرزانگانی شد که با دانش، تعهد و روشنگری، 
فردای ایران را می سازند. در مسیر پیشرفت، آموزش بستر شکوفایی است و معلمان، 

طلایه داران دانایی و سازنده آینده ایران پیشرفته هستند.

رئیس ســازمان انرژی اتمی به مناسبت روز معلم در پیامی نوشت: امروز، معلمان این مرز و 
بوم، نقش بی بدیلی در رقم زدن آینده کشور ایفا می کنند؛ نقشی که در تاریخ ایران اسلامی 
ماندگار خواهد ماند.به گزارش خبرگزاری مهر، محمد اسلامی، معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان انرژی اتمی در پیامی فرارسیدن ۱۲ اردیبهشت ، سالروز شهادت استاد شهید مرتضی 
مطهری و روز بزرگداشــت مقام معلم را به تمامی معلمان گرانقدر و اساتید ارجمند تبریک 
گفت.در پیام رئیس سازمان انرژی اتمی ایران آمده است:»بسم الله الرحمن الرحیم فرارسیدن 
دوازدهم اردیبهشت ماه، سالروز شهادت استاد فرهیخته و متفکر، شهید مرتضی مطهری، و 
روز بزرگداشــت مقام شامخ معلم را به تمامی معلمان گران قدر و اساتید ارجمند، صمیمانه 
تبریک و تهنیت عرض می نمایم.بی تردید، پیشــرفت و تعالی نظام آموزش و پرورش، و نیز 
تحکیــم و تکامل بنیان های اخلاقی در جامعه، مرهــون تلاش ها و مجاهدت های معلمانی 
فرهیخته است که سرمایه بزرگِ تهذیب نفس و پرورش اندیشه دانش آموزان را بر عهده دارند 
و با تعهد و مسئولیت پذیری، در مسیر رشد علم، دانایی و تربیت نسل آینده گام برمی دارند.

امروز، معلمان این مرز و بوم، نقش بی بدیلی در رقم زدن آینده کشــور ایفا می کنند؛ نقشی 
که در تاریخ ایران اســلامی ماندگار خواهد ماند و چراغ راه آینده سازان این سرزمین خواهد 
بود. چنان که آثار خدمت و ایثار معلم شهید، استاد مرتضی مطهری، نسل به نسل، الهام بخش 
تعالی نظام تعلیم و تربیت بوده اســت.اینجانب ضمن گرامیداشت یاد و خاطره استاد شهید 
مرتضی مطهری، از زحمات و تلاش های بی وقفه تمامی معلمان و اساتید گران قدر صمیمانه 
قدردانی نموده و از درگاه ایزد متعال، ســلامتی، موفقیت و عزت روزافزون شــان را مسئلت 

دارم.«

عراقچی بر حق ایران برای غنی سازی 
تاکید کرد

وزیر امور خارجه جمهوری اســلامی ایران گفت: ایران ضمن پایبندی به تعهدات خود، بر 
بهره مندی ملت ایران از انرژی هسته ای برای مقاصد صلح آمیز که لازمه آن انجام غنی سازی 
است، اصرار دارد.به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران در گفت وگو با گوترش دبیرکل سازمان ملل متحد ضمن تبادل نظر و رایزنی 
راجع به تحولات منطقه ای و بین المللی، وی را در جریان آخرین روند مذاکرات غیرمستقیم 
میان ایــران و آمریکا و تمهیدات عمان برای برنامه ریزی جهــت دور بعدی این مذاکرات 
قرار داد.عراقچی با اشــاره به رویکرد مسئولانه جمهوری اســلامی ایران در انتخاب مسیر 
دیپلماتیک جهت حل مســاله تصنعی ایجاد شده بر ســر برنامه هسته ای صلح آمیز ایران، 
پیشــبرد این مسیر را مســتلزم وجود اراده جدی و واقع بینی از سوی طرف مقابل دانست 
و تاکید کرد: ایران به عنوان عضو معاهده منع اشــاعه هسته ای ضمن پایبندی به تعهدات 
خود، بر بهره مندی ملت ایران از انرژی هســته ای برای مقاصد صلح آمیز که لازمه آن انجام 

غنی سازی است، اصرار دارد.

وی با اشــاره به تجارب تلخ گذشته و بدعهدی های طرف های مقابل در ایفای تعهداتشان، 
نیــل به تفاهمی متوازن، منصفانه و پایدار را مســتلزم خودداری طرف های ذیربط از طرح 
مباحث فراقانونی و مغایر با معاهده منع اشاعه و همچنین اطمینان بخشی نسبت به انجام 
تعهداتشــان در زمینه خاتمه مؤثر تحریم ها و انتفاع اقتصادی ایران دانست و تصریح کرد: 
رفتارهــا و گفتارهای ضد و نقیض مقامات آمریکا به همراه ادامه تحریم و تهدید علیه ملت 
ایران، موجب تشــدید بی اعتمادی و ســو ظن نسبت به جدیت آمریکا برای پیشبرد مسیر 
دیپلماسی شده است.عراقچی همچنین با اشاره به برگزاری چند دور گفت وگو با سه کشور 
اروپایی آلمان، فرانسه و انگلیس ظرف یک سال گذشته، بر آمادگی ایران برای ادامه تعامل 
با طرف های اروپایی تاکید و ابراز امیدواری کرد این ســه کشور رویکرد سازنده ای در قبال 
حل و فصل مسالمت آمیز اختلافات موجود در پیش بگیرند.دبیر کل سازمان ملل متحد نیز 
با قدردانی از رویکرد مبتکرانه وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در تبیین تحولات 
مرتبط با گفت وگوهای غیرمستقیم ایران- آمریکا، بر اهمیت ادامه این روند تا حصول نتیجه 
تاکیــد کرد.گوترش همچنین بار دیگر مراتب تســلیت و همدردی خود را به خاطر حادثه 

انفجار در بندر شهید رجایی ابراز کرد.

معاون حقوقی رئیس جمهوری با حضور در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران، 
از هفتمین نمایشــگاه توانمندی های صادراتی جمهوری اســلامی ایران )ایران اکسپو 
۲۰۲۵( بازدید کرد.به گزارش ایســنا، در جریان این بازدید، حجت الاسلام والمسلمین 
مجیــد انصاری، ضمن حضــور در غرفه های مختلف نمایشــگاه، بــا تولیدکنندگان، 
صادرکنندگان و فعالان اقتصادی به گفتگو پرداخت و از نزدیک در جریان ظرفیت ها و 
توانمندی های صادراتی کشور قرار گرفت.وی با تأکید بر اهمیت نقش صادرات در تحقق 
اهداف توسعه ای کشور، اظهار کرد: توسعه صادرات غیرنفتی و حمایت از تولیدکنندگان 

داخلی، نیازمند رفع موانع قانونی و تســهیل فرآیندهای حقوقی است. معاونت حقوقی 
ریاســت جمهوری در این راستا، کارگروهی ویژه برای شناســایی و رفع موانع قانونی 
کسب وکار و صادرات تشکیل داده اســت.انصاری همچنین بر لزوم تعامل و هم افزایی 
میان دســتگاه های اجرایی و بخش خصوصی برای تحقق اهداف صادراتی کشور تأکید 
کرد و افزود:  نمایشگاه ایران اکسپو فرصتی مغتنم برای معرفی توانمندی های تولیدی 
و صادراتی کشور به بازارهای بین المللی است و باید از این ظرفیت به خوبی بهره برداری 

شود.

بازدید فرمانده کل 
ارتش از پایگاه وحدتی 

دزفول

امیر سرلشــکر سید عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اســلامی ایران از پایگاه شــکاری وحدتی دزفول 
بازدید کرد.به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی ارتش، 
امیر سرلشــکر سید عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش 
جمهوری اســلامی ایران با حضور در پایگاه شکاری وحدتی 
دزفول و بازدید از بخش های مختلف این یگان، توان عملیاتی 
و میزان آمادگی رزمی ایــن یگان را مورد ارزیابی قرار داد.در 
این بازدید، امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی فرمانده نیروی 
هوایی ارتش، فرمانده پایگاه چهارم شــکاری وحدتی دزفول،  
فرمانده قرارگاه جنوب غــرب نیروی زمینی ارتش و فرمانده 
دانشگاه علوم و فنون هوایی شهید ستاری، فرمانده کل ارتش 

را همراهی کردند.

سخنگوی دولت در پیامی عنوان کرد: معلمی در این نقطه دشوار معنا می یابد؛ 
ایستادن بر مرز تفکر، برای برساختن انسان هایی آزاد، با شجاعت و روشنگری.به 
گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در پیامی به مناسبت 
روز معلم در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »استاد مطهری را جریان تحجر ترور 
کرد؛ جریانی که از نظر آنها دانستن زبان انگلیسی و استادی دانشگاه برای استاد 
مطهری گناهی نابخشودنی بود.در همان حال، او مغضوب جریان مارکسیسم هم 
بود؛ جریانی که در اوج قدرت، قرارداشت و نیمی از جهان دوقطبی را تسخیر کرده 
بود.و معلمی، دقیقاً در همین نقطه دشوار معنا می یابد: ایستادن بر مرز تفکر، برای 

برساختن انسان هایی آزاد، با شجاعت و روشنگری.«

معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور تاکید کرد که استفاده از زبان زور در ساحت فرهنگ 
و اجتماع نتیجه معکوس دارد.به گزارش ایســنا، متن پیام مهدی طباطبایی در پیامرسان ایکس به شرح 
زیر اســت:»تجربه حکمرانی در ایران نشــان داده استفاده از زبان زور در ساحت فرهنگ و اجتماع نتیجه 
معکوس دارد. در زمینه تعلیم و تربیت، اقدامات پلیسی و قضایی نتیجه بخش نبوده و نیست.هزینه تکرار 
تجربه های ناموفق و شکست خورده را گردن دولت و  رئیس جمهور انداختن نادرست و غیراخلاقی است. 

اشتباه نکنید.«

معلمی یعنی ایستادن بر مرز تفکر، 
برای برساختن انسان هایی آزاد

طباطبایی: انداختن هزینه تکرار تجربه های 
ناموفق به گردن دولت و  رئیس جمهور 

نادرست است

بهشتی پور: اسرائیل دشمن هرگونه 
توافق میان ایران و آمریکاست

کارشناس مسائل بین الملل گفت: رژیم اسرائیل از ابتدا مخالف هر نوع توافقی میان ایران و 
آمریکا بوده و هست. »حسن بهشتی پور« در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به سنگ اندازی 
های رژیم صهیونیســتی در روند مذاکرات غیر مســتقیم میان ایران و امریکا، اظهار داشت: 
ایجاد اخلال توسط رژیم صهیونیستی در مسائل مربوط به ایران موضوع جدیدی نیست. رژیم 
اسرائیل از ابتدا مخالف هر نوع توافقی میان ایران و آمریکا بوده و است.همانگونه که مخالف 
صددر صد برجام بوده و تلاش میگرد برجام به شکست بیانجامد.وی ادامه داد: در حال حاضر 
رژیم صهیونیســتی به دنبال درگیری با ایران و خواهان نابودی تاسیســات هسته ای ایران 
است که البته خواسته آنها هرگز محقق نخواهد شد.کارشناس مسائل بین الملل عنوان کرد: 
موضوع دومی که این رژیم مطرح می کند موضوع جنگ است و به صراحت اعلام می کند که 
تابع آمریکا نیست و تعبیر »اقمار« را برای خود استفاده می کند. درحالی که خود نتانیاهو هم 
می داند بدون حمایت آمریکا نمی تواند به ایران حمله کند. اســرائیل از همه جانبه به لحاظ 
تسلیحاتی و لجستیکی و امنیتی مورد حمایت آمریکاست.بهشتی پور با بیان اینکه نتانیاهو 
می خواهد با جنگ تداوم دولت خود را داشته باشد، تصریح کرد: نتانیاهو به خوبی می داند 
که با پایان جنگ در غزه و برقراری صلح، دادگاه رســیدگی به جنایات و تخلفات نتانیاهو و 
دولتش آغاز خواهد شــد و مجبور به کناره گیری خواهد شد.مطالبات ایران در مذاکرات، بر 
اســاس مصوبات شورای عالی امنیت ملی تعیین می شــودوی با اشاره به مطالبات ایران در 
روند مذاکرات ایران و آمریکا، افزود: مطالبه جمهوری اســلامی ایران در عالی ترین ســطح 
و شورای عالی امنیت ملی تعیین می شــود. مذاکره کنندگان مجری مصوبات شورای عالی 
امنیت ملی هستند.کارشناس مسائل بین الملل خاطرنشان کرد: مذاکراتی به نتیجه می رسد 
که دو طرف به سمت هم حرکت کنند. اینکه ما فکر کنیم طرف آمریکایی هرچه می گوید 
ایران می پذیرد و یا بالعکس، خیال باطلی است؛ لذا دو طرف به سمت هم حرکت می کنند تا 
به نقطه مشترکی برسند و در آن نقطه مشترک خطوط مشترک یکدیگر رعایت می شود. در 

این صورت می تواند توافقی شکل گیرد.
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس پارک فناوری پردیس اعلام کرد

جلوگیری از خروج ۷۰۰ میلیون یورو با تولید ۲۵۰۰ محصول فناورانه

افت آب های زیرزمینی، بلای جان میراث چند هزار ساله

رئیــس پارک فناوری پردیــس از انعقاد ۶ توافق نامه بین المللی بــه ارزش ۲ میلیارد 
دلار در اینوتکــس ۲۰۲۵ خبر داد.به گزارش ایســنا، مهــدی صفاری نیا در اختتامیه 
چهاردهمین نمایشــگاه نوآوری و فناوری اینوتکس ۲۰۲۵ با اشاره به سابقه ۲۴ ساله 
پارک فناوری پردیس، افزود: تجاری ســازی و تولید محصــولات رقابت پذیر از اهداف 
این پارک است و با این رویکرد تاکنون ۳.۵ میلیون دلار سرمایه گذاری از سوی بخش 
خصوصی در این پارک صورت گرفته اســت.وی با بیان اینکه از سوی بخش خصوصی 
۴۰۰ هزار متر مربع فضای تحقیقاتی و فناوری در پارک فناوری پردیس ایجاد شــده 
اســت، اظهار کرد: ۹ هزار نفر در مجموعه های پارک مشــغول به فعالیت هســتند و 
شــرکت های این پارک موفق به صادرات ۳۴۰ میلیون یورویی شدند.صفاری نیا تعداد 
محصولات دانش بنیان تولید شــده در شرکت های مستقر در پارک را ۲۵۰۰ محصول 
ذکر کرد و یادآور شــد: تولید این محصولات در یک سال اخیر از خروج ۷۰۰ میلیون 
یورو از کشــور جلوگیری کرده است. رئیس پارک فناوری پردیس با بیان اینکه برخی 
از طرح های ملی و بین المللی به این پارک واگذار شــده است، خاطر نشان کرد: نمونه 
آن فن بازار ملی ایران اســت که ماموریت داد و ستد فناوری را بر عهده دارد. علاوه بر 
آن شــبکه تبادل فناوری ۸ کشور اســلامی نیز بر عهده ما است. ضمن آنکه صندوق 
مشترکی را با ۸ کشــور اسلامی در حال راه اندازی داریم. همچنین ۳۰ مرکز خارجی 
با پارک فناوری پردیس توافق نامه همکاری دارند. صفاری نیا برگزاری المپیک فناوری 
را از دیگر برنامه های این پارک نام برد که امســال دومین دوره آن برگزار می شــود و 
گفت: این رویداد فناوری در ســال جاری دومین دوره آن برگزار خواهد شــد. در دور 
اول ایــن المپیاد در حوزه هایی چون هوش مصنوعی، رباتیک، پهپاد و برنامه نویســی 
بــوده و در دومیــن دوره آن به ســمت بین المللی حرکت می کنیم. وی با اشــاره به 
برگزاری چهاردهمین نمایشــگاه اینوتکس ۲۰۲۵ با بیان اینکه در بخش نمایشگاهی 
این دوره از رویداد نوآورانه ۴۵۰ غرفه برپا شــد، گفت: شبکه ســازی و سرمایه گذاری 
از رویکردهــای این رویداد بــوده و در مدت ۴ روز برگزاری آن، ۶ رویداد تقاضا محور 
در حوزه های شــیمیایی، الکترونیک، لوازم خانگی و نفت و گاز برگزار شــد. برگزاری 
۲۵۰ جلســه ســرمایه گذاری از دیگر بخش های اینوتکس چهاردهم بوده است.رئیس 
پــارک فناوری پردیس، انعقاد ۶ توافق نامه بین.المللــی به ارزش ۲ میلیارد دلار را از 
دســتاوردهای این دوره از اینوتکس نام برد و گفت: امروز همچنین اختتامیه مسابقه 
اســتارتاپی برگزار شــده و طی آن برترین های آن معرفی می شوند.وی تور دانشجویی 
را از دیگر بخش های این رویداد دانســت که طی آن ۳۶۰۰ دانشجو از ۵۴ دانشگاه از 

نمایشگاه اینوتکس بازدید کردند.

ایســنا/مرکزی مدیر دفتر مطالعات پایه منابع آب شرکت آب منطقه ای مرکزی گفت: 
افت ســطح آب های زیرزمینی و تغییر در الگوی بــارش، دلیل عمده مرگ قنات های 
اســتان مرکزی است.مجتبی مرادی در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: بر اساس آخرین 
آماربرداری سراســری از منابع آب استان، تعداد کل قنوات استان ۳۸۹۸ رشته است 
که از این تعداد ۲۸۳۶ رشــته قنات دایر و ۱۰۶۲ رشــته قنات بایر هســتند.وی در 
ادامــه با بیان اینکه قنوات اســتان در مجموع، ســالیانه ۳۷۵.۴ میلیون مترمکعب از 
منابع آبی اســتان را تخلیه می کنند، گفت: از کل میزان آبی که سالیانه توسط قنوات 
تخلیه می شــود، ۱۸۰.۵ میلیون متر مکعب به مصرف شــرب و کشــاورزی می رسد. 
مرادی با اشــاره به اینکه بیشــترین قنات های اســتان مرکزی مربوط به شهرستان 
شــازند و بعد از آن، شهرستان اراک هستند، گفت: بیشترین تعداد قنوات بایر مربوط 
بــه شهرســتان های اراک، خمین و کمیجان اســت که دلیل عمده بایر شــدن آنها 
افت شــدید آب های زیرزمینی در این مناطق اســتوی در ادامه بــا بیان اینکه ایجاد 
قنات  یکی از روش های ســنتی و قدیمی تامین آب در مناطق خشــک و نیمه خشک 
ایران، از جمله اســتان مرکزی است، اظهار کرد: این سیستم های آب رسانی زیرزمینی 
از ویژگی هــای منحصربه فــردی برخوردارند و به دلیل کارایی بالا در اســتخراج آب، 
قرن ها مورد اســتفاده قرار گرفته اند و به گواهی تاریخ، از ابداعات ایرانیان اســت.وی 

به ســاختار قنات ها اشــاره کرد و گفت: قنات ها معمولا از یک مادرچاه و شبکه ای از 
تونل ها تشــکیل می شوند که آب را از منابع زیرزمینی به سطح زمین منتقل می کنند 
و به دلیل اینکه به منابع آب زیرزمینی وابســته هستند، می توانند در طول زمان آب 
مورد نیاز را تامین کنند.این مقام مســئول در شرکت آب منطقه ای مرکزی، در ادامه 
درخصوص دلیل عمده مرگ قنات های اســتان مرکــزی اظهار کرد: یکی از مهمترین 
عوامل خشک شدن قنات ها، افت ســطح آب های زیرزمینی ناشی از استفاده بیش از 
حد از این منابع و در کنار آن تغییر الگوی بارش در بســیاری از مناطق استان است.

وی کمبود نزولات جوی و استفاده از پمپاژ آب را از دیگر عوامل مرگ قنوات دانست 
و افــزود: تغییرات اقلیمی و کاهش بارندگی ها ابتــدا بر منابع آب زیرزمینی و در پی 
آن بر قنات ها تأثیر گذاشــته اســت. همچنین با افزایــش جمعیت و نیاز به آب برای 
کشاورزی و مصارف شهری، استفاده از پمپ های برقی و ازدیاد برداشت از منابع آبی، 
باعث کاهش جریان آب در قنات ها شده است.مرادی با بیان اینکه بسیاری از قنات ها 
به دلیل عدم توجه کافی در انجام تعمیر و نگهداری، دچار آســیب های ســاختاری و 
در نهایت خشــک شدن می شوند که لازم اســت در این خصوص دستگاه های ذیربط 
اقدامات لازم را انجام دهند، اظهار کرد: تغییر نوع محصولات زراعی و نیازهای متنوع 

آبی می تواند منجر به تحمیل فشــار بیشــتر بر منابع آب زیرزمینی و قنات ها شود.

سن گندم، خسارت خاموش برای 
محصولات استراتژیک کشور

ایسنا/زنجان گندم به عنوان یکی از مهم ترین محصولات زراعی و استراتژیک در کشور، همواره 
مورد تهدید آفات مختلفی قرار داشــته اســت. در این میان، آفت سن گندم به عنوان یکی از 
خســارت زاترین عوامل بیولوژیکی، نقش مؤثــری در کاهش عملکرد و کیفیت این محصول 
دارد.ســن گندم با نام علمی Eurygaster integriceps، از دســته حشرات هم بالان 
)Hemiptera( و خانواده Scutelleridae اســت. این آفت در اکثر مناطق گندم خیز 
کشــور به ویژه مناطق شمال غرب، غرب، مرکز و شمال شرق شیوع دارد. حشره کامل به رنگ 
قهوه ای متمایل به خاکســتری اســت و طول آن حدود ۱۰ تا ۱۲ میلی متر است. سن گندم 

زمستان را به صورت حشره بالغ در مکان های مخفی مانند پای درختان، زیر برگ ها و بقایای 
گیاهی ســپری می کند. با گرم شدن هوا در بهار، حشــره ها به مزارع گندم مهاجرت کرده، 
تخم ریزی می کنند و نســل جدید آن ها وارد فاز پوره ای می شود. بیشترین خسارت این آفت 
در مرحله شــیری و خمیری شدن دانه های گندم رخ می دهد. این آفت با فرو بردن خرطوم 
خود در دانه های گندم، شــیره آن را می مکد. نتیجه این تغذیه، چروکیدگی، سیاهی و پوکی 
دانه هاســت. همچنین بزاق آن دارای آنزیم هایی اســت که پروتئین گلوتن را تجزیه کرده و 
موجب کاهش کیفیت آرد و نان می شــود. حتی درصد بســیار کمی از آلودگی )کمتر از ۲ 
درصد( می تواند نانوایی آرد را دچار مشکل کند. تأثیرات اقتصادی و کشاورزی آفت سن گندم 
خسارت سن گندم به دو صورت کمی )کاهش عملکرد( و کیفی )کاهش کیفیت پخت( خود 
را نشان می دهد. این آفت می تواند تا ۳۰ درصد از محصول را از بین ببرد. کاهش کیفیت آرد 
نیز باعث برگشــت محموله ها، افت قیمت محصول و خسارات سنگین به کشاورزان می شود.

از مهم ترین مضرات آفت سن گندم می توان به کاهش عملکرد محصول اشاره کرد به طوری 

که تغذیه آفت ســن از ساقه ها و خوشه های گندم موجب کاهش تولید و افت عملکرد مزارع 
می شــود. همچنین ترکیبات شیمیایی که آفت ســن به دانه های گندم وارد می کند، باعث 
کاهش کیفیت آرد و در نتیجه افت کیفیت نان می شــود.  آفت ســن گندم باعث خســارت 
اقتصادی سنگین می شود به طوری که کاهش تولید و افت کیفیت محصول موجب ضررهای 
مالی گسترده برای کشــاورزان می شود، به ویژه در مناطقی که اقتصاد آن ها وابسته به تولید 
گندم است. همچنین این آفت با تاثیری که در کاهش تولید گندم دارد می تواند امنیت غذایی 
کشور را تحت تأثیر قرار دهد و موجب افزایش قیمت محصولات غذایی شود.   وجود آفت 
ســن گندم حتی می تواند مشکلات زیست محیطی را نیز در پی داشته باشد؛ به طوری که 
اســتفاده گسترده از سموم برای کنترل آفت سن می تواند تأثیرات منفی بر محیط زیست و 
ســلامت انسان داشته باشــد. روش های مبارزه با آفت سن گندم مقابله با این آفت باید به 
صورت تلفیقی و چندوجهی انجام شــود که یکی از وجوه آن مبارزه زراعی اســت که این 
مبارزه شــامل شخم عمیق پس از برداشت، مدیریت بقایای گیاهی، کاشت به موقع، تناوب 

زراعی با محصولات غیرگندمی و  اســتفاده نکردن از زمین های آلوده در سال های متوالی 
است.  مبارزه شیمیایی نیز یکی دیگر از راهکارهای مبارزه با سن گندم است به طوری که  
استفاده از سموم توصیه شده در زمان مناسب )پوره کشی( از مؤثرترین روش ها است. سموم 
متداول شــامل دیازینون، دیمتوآت و فنیتروتیون هستند. زمان سم پاشی باید دقیقاً هنگام 
مشــاهده پوره های سن دو باشد تا بیشــترین اثرگذاری حاصل شود. کنترل بیولوژیک نیز 
راهکار دیگری در مبارزه با این آفت زیان بار است به طوری که استفاده از دشمنان طبیعی 
مانند زنبورهای پارازیتوئید که تخم های ســن گندم را شکار می کنند، در کاهش جمعیت 
آفت نقش مهمی دارد.برای مبارزه با آفت ســن گندم سیســتم های ردیابی، پیش آگاهی و 
گزارش دهی منظم از میزان طغیان آفت، کشــاورزان را قادر می ســازد تا در زمان مناسب 
اقدامات لازم را انجام دهند. همچنین اطلاع رســانی به کشــاورزان درباره نحوه شناسایی 
آفت، روش های کنترل و زمان دقیق مبارزه از طریق رســانه ها و کارشناسان محلی در این 

مسیر ضروری است.

قیمت نفت صعودی شد

قیمت نفت، روز جمعه، پس از آنکه چین اعلام کرد حاضر است با آمریکا در مورد تعرفه 
ها مذاکره کند و امیدها به تنش زدایی از جنگ تجاری تلخ میان دو اقتصاد بزرگ جهان 
را بالا برد، صعود کرد.به گزارش ایسنا، بهای معاملات آتی نفت برنت با ۴۹ سنت معادل 
۰.۸ درصد افزایش، به ۶۲ دلار و ۶۲ سنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات آتی وست 
تگزاس اینترمدیت آمریکا، با ۵۰ سنت معادل ۰.۸ درصد افزایش، به ۵۹ دلار و ۷۴ سنت 
در هر بشــکه رســید.وزارت بازرگانی چین روز جمعه اعلام کرد پکن، پیشنهادی را از 
واشنگتن برای مذاکره در مورد تعرفه های فلج کننده دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا 
ارزیابی می کند. این خبر نشانه تنش زدایی از جنگ تجاری است که بازارهای جهانی را 
ملتهب کرده است. وزارت بازرگانی چین اعلام کرد ایالات متحده به چین نزدیک شده 
است تا به دنبال مذاکره در مورد تعرفه های ۱۴۵ درصدی ترامپ باشد و در پکن برای 
بحث و گفتگو باز است.قیمت نفت روز پنجشنبه با ۲ درصد افزایش بسته شد و بخشی 
از ضرر روز چهارشنبه را جبران کرد. ریزش قیمت در معاملات روز چهارشنبه پس از آن 
روی داد که منابع آگاه اعلام کردند مقامات عربستان سعودی به متحدان و کارشناسان 
صنعت، اعلام کرده اند که این کشــور تمایلی بــه حمایت از بازار نفت از طریق کاهش 
بیشــتر عرضه ندارد و می تواند یک دوره طولانی قیمت پایین را تحمل کند.  بر اساس 
گزارش رویترز، منابع آگاه می گویند چندین عضو این گروه قصد دارند در نشست پنجم 

ماه مه اوپک پلاس، افزایش تولید در ژوئن را پیشنهاد کنند.

برق تجدیدپذیرها به تابستان می رسد؟

در شــرایطی که افزایش دمای هوا و رشــد مصرف برق، بار دیگر ناترازی در شبکه برق کشور را 
بــه یک چالش جدی تبدیل کرده، انرژی های تجدیدپذیر به ویژه خورشــیدی، به عنوان یکی از 
اصلی تریــن راهکارهای عبور از این بحران، وارد میدان شــده اند. وزارت نیرو با اجرای طرح های 
متعدد در استان های مختلف، به دنبال رساندن ظرفیت نیروگاه های خورشیدی از ۱۷۰۰ مگاوات 
فعلی به بیش از ۴۷۰۰ مگاوات تا پایان تابستان امسال است.به گزارش ایسنا، در هفته های اخیر، 
تحرکاتی چشمگیر در توسعه نیروگاه های خورشیدی کشور دیده می شود؛ تحرکاتی که در قالب 
طرح ملی احداث ۵۰۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی در حال اجراســت. براساس اعلام محسن 
طرزطلب، معاون وزیر نیرو و رئیس سازمان ساتبا، عملیات اجرایی احداث نیروگاه های خورشیدی 
کوچک مقیاس با ظرفیت های ۳ مگاوات در اســتان هایی مانند مرکزی، ســمنان و دیگر مناطق 
کشــور آغاز شده و پیش بینی می شــود این واحدها تا شهریورماه به شبکه برق سراسری متصل 
شــوند.در حال حاضر، ظرفیت نصب شــده نیروگاه های خورشیدی کشور از ۱۷۰۰ مگاوات فراتر 
رفته و برنامه ریزی شــده که تا تیرماه، ۲۰۰۰ مگاوات دیگر به آن افزوده شود. در ادامه، با اضافه 
شدن حدود ۱۰۰۰ مگاوات دیگر در ماه های مرداد و شهریور، ظرفیت کل نیروگاه های خورشیدی 
کشــور از مرز ۴۷۰۰ مگاوات عبور خواهد کرد. این رشد سریع در کمتر از شش ماه، بیانگر عزم 
جدی دولت برای رفع ناترازی برق از مسیر توسعه تجدیدپذیرهاست.در همین راستا، طرح ملی 
ساخت ۶۰۰ مگاوات نیروگاه خورشیدی نیز با سرعت در حال اجراست. مجری این طرح، محمد 
دوست محمدی اعلام کرده که ۱۵۰ مگاوات از این ظرفیت تا پایان خرداد ۱۴۰۴ وارد مدار خواهد 
شــد. به گفته او، نیروگاه هایی مانند خمین )۳ مگاوات(، آشــتیان ۱ و ۲ و میان دره سمنان )۱۲ 
مگاوات قابل توسعه تا ۱۸ مگاوات( بخشی از این برنامه هستند.نکته مهم در این رویکرد، توجه 
به توان داخلی و بومی ســازی تجهیزات مورد نیاز است. برنامه ریزی برای تأمین اینورتر به میزان 
حداقل ۱۷۰۰ مگاوات ظرفیت خورشــیدی ویژه دســتگاه های دولتی مطرح شده است، اینورتر 
که نقش قلب سیســتم خورشــیدی را ایفا می کند، باید از جریان مستقیم برق DC تولیدشده 
توسط پنل های خورشــیدی، برق متناوب AC مناسب برای شبکه تولید کند.امیر دودابی نژاد، 
معــاون برنامه ریزی و نوآوری ســاتبا در این رابطه گفته که توان تولیــد داخلی در حال حاضر 
می تواند در بازه ۲ تا ۳ ماهه، تا ۱۰۰ مگاوات اینورتر تولید کند و اگر تخصیص ارز و قراردادهای 
قطعی صورت گیرد، امکان تولید حداقل ۱۰۰۰ مگاوات اینورتر در ســال توسط تولیدکنندگان 
داخلی فراهم خواهد شــد.در همین چارچوب، دولت طبق مصوبه ای، کلیه دستگاه های اجرایی 
را موظــف کرده تا حداقل ۲۰ درصــد برق مصرفی خود را از طریق انرژی خورشــیدی تأمین 
کنند. به همین منظور، این دســتگاه ها باید نیازهای خود را به ساتبا اعلام کرده و پس از تأیید، 
از طریق پیمانکاران ذیصلاح و با استفاده از تسهیلات بانکی نسبت به اجرای پروژه ها اقدام کنند.

از ســوی دیگر، فرصت های تازه ای نیز برای بخش خصوصی فراهم شده است. وزارت نیرو اعلام 
کرده اســت که قصد نیــروگاه داری ندارد و پس از احداث پروژه هــای دولتی، آن ها را با دریافت 
مجوزهای لازم به بخش خصوصی واگذار خواهد کرد. همچنین از افراد حقیقی نیز دعوت شده تا 
در صورت بهره برداری از نیروگاه های خورشیدی پیش از پیک تابستان، از حمایت ها و تسهیلات 
ویژه ســاتبا بهره مند شوند.افزایش ظرفیت نیروگاه های خورشــیدی از ۱۷۰۰ به ۴۷۰۰ مگاوات 
تنها طی شــش ماه، الزام دستگاه های دولتی به تأمین ۲۰ درصد برق خود از انرژی خورشیدی، 
ســاخت نیروگاه های ۳ مگاواتی در استان ها، و تکیه بر توان شرکت های دانش بنیان داخلی برای 
ساخت تجهیزات، همگی نشانه هایی از آغاز یک تحول اساسی در نظام تأمین برق ایران هستند. 
هرچند موانعی مانند ثبت ســفارش، تأمین ارز و بوروکراسی  اداری همچنان وجود دارند، اما اگر 
سیاست های حمایتی به درستی اجرا شود، می توان تابستان ۱۴۰۴ را نه با خاموشی، بلکه با برق 

تولیدی از انرژی پاک پشت سر گذاشت.

شعبه بانک ملی در باکو دوباره فعال 
شد

رئیس شــورای  گفتــه  به 
هماهنگــی بانــک ها پس 
از ســفر رئیــس جمهــور 
شعبه  باکو،  به  کشــورمان 
باکــو بانک ملی ایــران در 
و  بازگشــایی  آذربایجــان 
مجددا فعال شد.به گزارش 
نجارزاده  ابوالفضل  ایســنا، 
هماهنگی  شورای  رئیس   -
بانک هــا و مدیرعامل بانک 
ملی ایران - طی پستی در 
صفحه شــخصی خــود در 

شــبکه اجتماعی »ایکس« از بازگشایی مجدد شعبه باکو بانک ملی ایران در آذربایجان خبر داد 
و نوشــت: با سفر ارزشمند دکتر پزشکیان - ریاســت محترم جمهوری به باکو و دستور رئیس 
جمهوری آذربایجان، شعبه باکو بانک ملی ایران دوباره فعال شد.  وی در ادامه نوشت: این تصمیم، 

نشانه عزم دو کشور برای توسعه روابط تجاری و فرصتی طلایی برای فعالان اقتصادی است.

یک مقام ســازمان امور مالیاتی از شناسایی کتمان درآمد ۱.۹ هزار میلیارد تومانی ۱۰ مودی فاقد پرونده مالیاتی در 
خراسان رضوی در سال جاری خبر داد.به گزارش ایسنا، شاهین مستوفی در خصوص مصادیق فرار مالیاتی در اداره کل 
امور مالیاتی خراسان رضوی اظهار کرد: با اجرای الگوی طراحی شده در اداره بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی 
اداره کل امور مالیاتی استان خراسان رضوی برای پایش اطلاعات حمل و نقل جاده ای، در فروردین ماه سال جاری، ۱۰ 
مؤدی فاقد پرونده مالیاتی شناسایی شدند که مجموع ارزش ریالی بارنامه های صادره برای آن ها طی سال های ۱۳۹۸ 
تا ۱۴۰۲ قریب به ۸.۵۴۰ میلیارد ریال و مجموع گردش مالی حساب های بانکی نامبردگان بالغ بر ۱.۹ هزار میلیارد 
تومان است.بنا بر اعلام سازمان امور مالیاتی ، رئیس مرکز بازرسی، مبارزه با فرار مالیاتی و پولشویی سازمان امور مالیاتی 
کشور  افزود: بر اساس تحلیل شاخص های تمکن مالی و اطلاعات دریافتی از سامانه های مرتبط، فعالیت های اقتصادی 

این اشخاص احراز و به عنوان فعالیت های کتمان شده شناسایی شده است.

پس از تصویب سند ساماندهی رمزارزها اخیرا مرکز ملی فضای مجازی وضعیت اجرای این سند را مورد بررسی قرار داده اما نکته واضح این است که رمزارزها 
به دلیل ماهیتشان باید از جوانب گوناگون بررسی شوند و اگر نیاز به اصلاح قوانین در این حوزه احساس می شود، باید این اقدام انجام بگیرد.به گزارش ایسنا، 
طی سال های اخیر توجه به رمزارزها برای سرمایه گذاری در این بازار به منظور حفظ ارزش پول و سرمایه جلب شده و افراد بسیاری وارد این حوزه شدند اما 
علاوه بر سودهایی که برای برخی به دنبال داشته، سوءاستفاده هایی نیز در پی این موضوع از استخراج غیرمجاز تا مالباختگی با مبادله رمزارز غیرقانونی انجام 
شده است.از آنجا که غالبا این رمز ارزها پشتوانه مشخصی ندارند و اغلب از فرآیندهای نظارتی خارج هستند، بستر مناسبی برای فعالیت های مجرمانه از جمله 

پولشویی و کلاهبرداری را فراهم می کنند. بنابراین همه کسانی که وارد بازارهای رمزارز می شوند باید به این موضوع توجه کنند که این بازارها بسیار پرریسک هستند و ممکن است در چند 
ثانیه کل زندگی افراد زیر و رو شود.  در کنار مشکلات و خطرات این حوزه که نشان می دهد فعالیت در آن به آگاهی کامل نیاز دارد، باید قوانین و نهادهایی هم برای نظارت وجود داشته باشد 
در این راستا، زمستان سال گذشته سند ساماندهی رمزدارایی ها در کمیسیون عالی تنظیم مقررات فضای مجازی کشور، تصویب و ابلاغ شد.   براساس این سند، تنظیم گران بخشی حوزه های 
مختلف رمزدارایی ها مشخص شدند و برای تسهیل فعالیت بخش خصوصی و همچنین نظارت دقیق تر بر فعالیت ها، حوزه های فعالیتی به یک یا چند تنظیم گر شامل بانک مرکزی، وزارت 

صنعت، معدن، تجارت، شورای ملی تامین مالی، سازمان بورس اوراق بهادار واگذار شد.

رئیس مرکز بازرسی مبارزه با فرار مالیاتی خبر داد

شناسایی ۱۹۰۰ میلیارد تومان کتمان درآمد در حوزه 
حمل و نقل

بی قانونی بلای جان رمزارزها
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تهــران - ایرنا - زینوبات اولین ربات زنده جهان که از همگرایی 
زیست شناســی و هوش مصنوعی ساخته شــد.به گزارش گروه 
علم و آموزش ایرنا، زینوبــات را می توان به عنوان محصولی که 
از همگرایی زیست شناسی و هوش مصنوعی ایجاد شده در نظر 
گرفت. اولین ربات زنده جهان که توســط ســلول های بنیادی 
ساخته شده اســت.این ربات از روی سلول های یک نوع قورباغه 
آفریقایی به نام Xenopus ســاخته اســت. در واقــع واژه زنوبات 
)Xenobot( از ترکیب حروف ابتدایی Xenopus و Robot ایجاد شده 
است. این محصول، نهَ یک رباتِ سنتی و نه گونه ای شناخته شده 
از جانداران اســت، بلکه نوع جدیدی از مصنوعات دست انسان 
اســت که می توان آن را »ارگانیزم زنده قابلِ برنامه ریزی« نامید.

این ربات توســط ۲ دانشمند زیست شناسی محاسباتی و هوش 
مصنوعی دانشگاه ورموند آمریکا به نام های سام کریگمن و جوش 
بونگارد طراحی و ساخته شده است. آنها در سال ۲۰۱۷، این ایده 
به ذهن شان رســید که برنامه  کامپیوتری بنویسند که بتواند با 

شبیه سازی از سلول های کوچک، ربات بسازد.
آنها با ترکیب سلول های پوست و قلب قورباغه اقدام به ساخت این 
ربات کردند. برای طراحی روبات، از شبیه سازی های کامپیوتری 
اســتفاده کردند. سلول های پوســت، بدنه این ربات را تشکیل 
می داد و سلول های قلب نیز با انبساط و انقباض، امکان حرکت را 
فراهم می کرد. با هزاران مدل شبیه سازی و مطالعه آنها، این گروه 
ربات هایی ساختند که می توانستند حرکت کنند.زینوبات هایی که 
این گروه تولید کرد کمتر از یک میلیمتر طول داشته و از سه هزار 
ســلول زنده تشکیل شده اند. آنها اشکال ساده و متنوعی دارند و 
می توانند در مسیرهای مستقیم یا دوَرانی حرکت کنند؛ زینوبات 
می توانند به هم وصل شده و گروهی تشکیل دهند و حتی اشیای 
کوچک را جابه جا کنند. این موجودات، با استفاده از انرژی سلولی 
خود، می توانند تا ۱۰ روز زنده بمانند.هرچند این »ماشــین های 
زیستی« می توانند نقش فوق العاده مثبتی در سلامت انسان ها و 
حیوانات و محیط زیست بازی کنند، نگرانی های اخلاقی و قانونی 
متعددی درباره آنها وجود دارد.داگلاس بلکیستون دانشمند ارشد 
دانشگاه تافتس که یکی از اعضای این تیم تحقیقاتی است، گفت: 
در ابتدایی ترین سطح، این پلتفرم ابزاری برای ساختن روبات با 
سلول ها و بافت ها اســت. تقریباً می توانید آن را به عنوان لگو در 
نظر بگیرید، جایی که می توانید لگوهای مختلف را با هم ترکیب 
کنیــد و با مجموعه ای از بلوک ها دســته ای از چیزهای مختلف 
بسازید.«اما چرا کسی بخواهد از اجزای زنده به جای مواد سنتی، 
مانند فلز و پلاســتیک، ربات بســازد؟، یک مزیت این است که 
داشــتن یک ربات زیستی به این معنی است که زیست تخریب 
پذیر اســت. در کاربردهای محیطی، این بدان معناست که اگر 
ربات بشکند، محیط را با زباله هایی مانند فلز، باتری یا پلاستیک 
آلوده نمی کند. محققان همچنین می توانند زینوبات ها را طوری 
برنامه ریــزی کنند که در پایان عمر خود به طور طبیعی از هم 

جدا شوند.

زینوبات؛ اولین 
ارگانیزم زنده 
قابل برنامه ریزی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

بدون شرح!

سیتروئن الُی کانسپت؛ خودروی برقی و ارزان قیمت برای آینده…
سیتروئن الُی چندی پیش در پاریس رونمایی شد و قرار است پیش نمایشی از خودروهای برقی آینده این برند فرانسوی باشد. این خودرو احتمال دارد با 
قیمت زیر ۲۵ هزار دلار تولید شود. الُی با استفاده از متریال جدید و رادیکالی طراحی شده تا وزن پایین و شعاع حرکتی بالایی داشته باشد. همچنین در 
فرایند طراحی و تولید آن دوستی با محیط زیست و قیمت پایین نیز مدنظر قرار داشته اند. به احتمال زیاد طراحی این خودرو را با هیچ محصول دیگری 
اشــتباه نخواهید گرفت. شیشه جلوی سرراست و زوایای تیز باعث می شوند الُی طرح متفاوتی نسبت به چهارچرخه های دیگر داشته باشد. این شیشه 
جلوی تخت و سرراست به کاهش هزینه های تولید کمک می کند. همچنین ورودی های هوای هوشمندانه ای روی کاپوت در نظر گرفته شده تا با عبور 
هوا به بهبود آیرودینامیک خودرو نیز کمک کنند. به این موارد باید چراغ های LED با طرح C شکل و سپر جلوی خشن با قلاب های نارنجی رنگ را نیز 
اضافه کنیم. وقتی از کناره به ســیتروئن الُی نگاه کنید طراحی آینده نگرانه آن بیشــتر خودنمایی خواهد کرد. کاپوت و سقف صاف و تخت یک بار دیگر 
کاهش هزینه ها را به ما یادآوری می کنند. همچنین ارتفاع بیشتر از سطح زمین و پوشش های پلاستیکی مشکی اطراف بدنه باعث می شوند الُی ظاهری 
خشن داشته باشد. در نمای جانبی همچنین درب های مشکی و رینگ های آلیاژی بزرگ دیده می شوند. وقتی به بخش پشتی خودرو برسید چراغ های 
تیز و زاویه دار و فضای بار روبازی را خواهید دید که کمی شبیه وانت پیکاپ هاست. احتمالاً نسخه تولیدی الُی از فضای بار مسقف استفاده خواهد کرد.

MVP جوکر در صدر جدول مدعیان
فوق ستار تیم بسکتبال دنور ناگتس، در صدر جدول مدعیان کسب عنوان MVP فصل NBA قرار گرفت. به گزارش ایسنا، طبق آخرین رده بندی 
انجام شده برای مدعیان کسب عنوان MVP در مسابقات فصل جاری لیگ بسکتبال NBA، نیکولا یوکیچ فوق ستاره صربستانی تیم دنور ناگتس، 
جایگاه نخست را به خود اختصاص داده است.نیکولا یوکیچ که در این فصل عملکرد خیره کننده ای را به ثبت رسانده است، تاکنون با میانگین 
۲۷.۵ امتیاز، ۱۳.۱ ریباند و ۸.۹ پاس گل در هر بازی، جایگاه نخســت را در اختیار دارد.دیگر مدعی اصلی کســب این عنوان نیز لوکا دانچیچ، 
فوق ســتاره اسلوونیایی تیم دالاس موریکس اســت. او تاکنون میانگین ۳۰.۵ امتیار، ۸.۳ ریباند و ۸.۱ پاس گل در هر بازی را به ثبت رسانده 
است. سومین مدعی اصلی هم جوئل امبید، ستاره تیم فیلادلفیا سونی سیکسرز است. او که تا هفته های قبل جایگاه نخست را در اختیار داشت، 
اکنون با میانگین ۳۱.۹ امتیاز، ۱۱.۳ ریباند و ۶.۱ پاس گل در هر بازی، اکنون در رتبه سوم قرار گرفته است. امبید این عنوان را سال گذشته 

تصاحب کرده بود.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب عقل و احساس
رمان های جین آســتین از پرخواننده تریــن آثار ادبیات 
جهان اند و حدود دویست سال است که نسل های پیاپی 
با کشش و علاقه روزافزون رمان های او را می خوانند. این 
رمان ها منبع الهام بسیاری دیگر از رمان ها، نمایشنامه ها، 
سریال و فیلم های سینمایی نیز بوده است. اگر علاقمند 
به رمان های عاشــقانه هستید با برسی اولین رمان جین 
آستین، یعنی کتاب عقل و احساس همراه ما باشید. جین 
آســتین در ۱۶ دسامبر ۱۷۷۵ در همپشر، جنوب شرقی 
انگلستان به دنیا آمد. او هفتمین فرزند کشیش ناحیه بود. 
جین نوشتن را از نوجوانی آغاز کرد. قبل از انتشار آثارش 
بارها در آن ها دســت می برد و آن هــا را بازبینی می کرد. 
چهار رمان عقل و احساس، غرور و تعصب، منسفیلد پارک 
و امــا در زمان حیات نویســنده و نورثنگر ابی و ترغیب 
بعد از درگذشــت او به چاپ رســیدند. مانند بسیاری از 
نویســندگان زن آن زمان، جین نیز کتاب های خود را به 
صورت ناشناس منتشر کرد. در آن زمان، نقش های ایده آل 
برای یک زن، همســر و مادر بود، و نوشتن برای زنان در 
بهترین حالت به عنوان شکل ثانویه فعالیت در نظر گرفته 
می شد.  زنی که می خواســت نویسنده تمام  وقت باشد، 
احساس می شد که زنانگی اش را تحقیر می کند، بنابراین کتاب های زنان معمولاً به  صورت ناشناس منتشر می شد تا این 
خودپســندی حفظ شود که نویسنده زن فقط به  عنوان نوعی کار نیمه  وقت مشغول نویسندگی می شود. کتاب عقل و 
احساس نخستین رمان منتشر شده جین آستین است که در سال ۱۸۱۳ میلادی به چاپ رسید. جین زمانی که نوزده 
ســاله بود، اولین پیش نویس را به صورت رمان در نامه ارائه کرد ولی بعدا شــیوه روایت داســتان را به دانای کل و گفت 
و گوی بین شــخصیت ها تغییر داد. عقل و احســاس یکی از شاهکارهای ادبیات انگلستان به شمار می رود و مورد توجه 
خاص منتقدان و مردم قرار گرفته و محبوبیت زیادی بین خوانندگان رمان، خصوصاً رمان های عاشقانه دارد. اولین چاپ 
رمان با ۷۵۰ نسخه در اواسط سال ۱۸۱۳ میلادی عرضه شد و فروش خوب آن باعث شد که، رمان به چاپ دوم برسد.

سرگئی آیزنشتاین
او در ریگا پایتخت لتونی )در آن زمان بخشــی از امپراتوری روسیه در استان لیوونی( 
به دنیا آمد. پدرش - میخائیل اســیپوویچ آیزنشتاین - پدری آلمانی تبار )پدر او اسیپ 
آیزنشتاین، یک یهودی آلمانیِ به مسیحیت گرویده بود( و مادری سوئدی تبار داشت. 
مادرش - یولیا ایوانوا کنتســکایا - از یک خانوادهٔ مسیحی ارتدکس روس بود. پدرش 
سرمعمار شهر ریگا بود. او در ۷ سالگی به همراه مادرش به پترزبورگ آمد. تنها فرزند 
خانواده بود و تنها همدمش در دوران کودکی زنی بود که از او پرستاری می کرد. در ۶ 
سالگی و در سفری که با پدر و مادرش به پاریس داشت برای اولین بار با سینما آشنا 
شــد. از همان کودکی به نقاشی علاقه زیاد داشت و تا پایان عمر هم این علاقه از بین 
نرفت. در ۱۱ سالگی پدر و مادرش از هم جدا شدند، مادرش پترزبورگ را ترک کرد و او 
توسط بستگان پدرش بزرگ شد. در ۱۹۱۵ )۱۷ سالگی( به خواست پدرش به انستیتو 
مهندسی عمران شهر پتروگراد وارد شد تا شغل پدرش را پیش بگیرد اما در طی دوران 
تحصیل ســاعات فراوانی را در سالن تئاتر و سینما گذراند.سرگئی آیزنشتاین به همراه 
پدر و مادرش سال ۱۹۰۰ چنان که خود او می گوید »اگر انقلاب اکتبر نبود نمی توانستم 
آن سنتی را که مرا وامی داشت شغل پدرم را ادامه دهم بشکنم. مایه و توانایی شکستن 
این سنت در من وجود داشت اما فقط انقلاب به من این آزادی را داد که سرنوشتم را به دستان خودم بگیرم«. پس از ۱۹۱۷ آیزنشتاین در ارتش سرخ داوطلب 
شده و به عنوان تکنیسین به خدمت واحد مهندسی درآمد. به زودی استعدادهای هنری او شناخته شد و آیزنشتاین به واحد تئاتر بخش سیاسی جبهه غرب 
فرستاده شد در آنجا به طراحی واگن های قطار تبلیغاتی و آثار تئاتری آماتوری مشغول شد. پس از ۱۹۲۰ و پایان جنگ داخلی، آیزنشتاین از ارتش خارج شده 
و کارش را را در جنبش تئاتر پیشرو پی گرفت. او بر این عقیده بود که آنچه مردم و انقلاب از تئاتر می خواهند آن چیزی است که در نمایش های سنتی یافت 
می شــود یعنی در سیرک. او می خواســت که تئاتر »مونتاژی )ملغمه ای( از جذابیت ها باشد و پیوسته تماشاگر را شوکه کند.« نمایش در هر مرد خردمند به 
قدر کفایت سادگی هست؟ که در ۱۹۲۳ در تور نمایشی آیزنشتاین به اجرا درآمد بازیگرانش تعداد زیادی آکروباتیست، و بندباز و دلقک بودند. اما به زودی از 
امکاناتی که تئاتر در اختیارش می گذاشت سرخورده شد و راه سینما را در پیش گرفت. وی هدفش را در سینما خلق »هنری انقلابی بدون مصالحه« و »وارد 
کردن ضربات پی در پی بر آگاهی و احساسات تماشاگر عنوان می کند.« آیزنشتاین فیلم »اعتصاب« اولین فیلم بلند خود را در ۱۹۲۴ ساخت. این فیلم از سوی 
روزنامه پراوادا »اولین اثر انقلابی سینمای ما« توصیف شد. یکی از خصوصیات بارز فیلم اعتصاب و در ضمن از خصوصیات منحصربه فرد سینمای آیزنشتاین 
این است که او به جای روایت کردن ماجرای قهرمانهای فردی، سبک و سیاقی که چه در آن زمان و چه همین حالا بر سینما مسلط است، تلاش داشت تا با 
شخصیت های تیپیک و قهرمانان جمعی کار کند و این در هماهنگی کامل با مضمون فیلمهای او یعنی رخدادهای تاریخ انقلاب روسیه بود. اما در ضمن او به 

دنبال شیوه های جدیدی برای فیلمبرداری و تدوین فیلم بود.

فرهنگ

به گفته وزیر توســعه دیجیتال روســیه احتمالا از شــرکت های داخلی برای اســتفاده از نرم افزارهای خارجی هزینه 
دریافت شــود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، این درحالی اســت که روســیه ســعی دارد وابستگی خود به 
شــرکت های فناوری خارجــی را کاهش و نمونه های داخلی خــود را پر رنگ تر کند.ولادیمیــر پوتین رییس جمهور 
روســیه دســتیابی به اســتقلال فناورانه را یکی از اهداف کلیدی عنوان کرد. این درحالی اســت که تحریم های غربی 
به دلیل جنگ این کشــور با اوکراین، توانایی روســیه برای دســتیابی به تجهیزات و فناوری از شرکت های خارجی را 
محدود کرده اســت.درهمین راســتا پوتین در اوایل ماه می حکمی را امضا کرد که طبق آن حداقل ۸۰ درصد شــرکت 
های روسی دربخش های اقتصادی حیاتی باید تا ۲۰۳۰ میلادی به جای نرم افزارهای خارجی از نمونه داخلی استفاده 
کنند.بســیاری از شرکت های روســی همچنان در عملیات های روزانه خود از نرم افزارهای خارجی استفاده می کنند، 
هر چند تحریم های اتحادیه اروپا که در دســامبر۲۰۲۳ میلادی وضع شــد، اجازه نمی دهد شــرکت ها نرم افزارهای 
شــرکتی و طراحی را برای روســیه تامین کنند.به گفته وزیر توسعه دیجیتال روسیه وضع مالیات بر شرکت های روسی 

تــوازن بین نرم افزارهای خارجی و داخلی را برقرار می کند.

مالیات استفاده از نرم افزارهای خارجی در 
روسیه
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تیم والیبال فولاد سیرجان ایرانیان در آخرین مسابقه روز دوم مسابقات والیبال باشگاه های آسیا موفق به شکست نماینده عراق شد.به گزارش ایسنا، دومین 
روز مسابقات والیبال باشگاه های آسیا امروز )دوشنبه ۱۹ شهریور( با چهار دیدار پیگیری شد.تیم های فولاد سیرجان ایران و گاز الجنوب عراق در آخرین 
دیدار امروز از ساعت ۲۰ به مصاف یکدیگر رفتند که با دیروزی نماینده ایران به پایان رسید.شاگردان بهروز عطایی موفق شدند حریف خود را سه بر صفر و 
با امتیازهای ۲۵ بر ۲۰، ۲۵ بر ۱۶ و ۲۵ بر ۱۹ از پیش رو بردارند و به دومین برد سه امتیازی خود دست پیدا کنند.علی رمضانی، علی حاجی پور، مجتبی 
میرزاجانپور، امیرحسین اسفندیار، محمد ولی زاده، محمد موسوی و مهدی مرندی ترکیب شروع کننده تیم فولاد سیرجان در این مسابقه بودند.این دیدار را 

حدود ۵۰۰ تماشاچی در ورزشگاه شش هزار نفری شاهدیه تماشا کردند.

دومین برد شاگردان عطایی در جام باشگاه های والیبال آسیا

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X۸ دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X۸ شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X۸ با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰۸ برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹۸۸ فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰۸(، قصه های وقت خواب )۲۰۰۸(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴۸۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱۸ و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱۸ جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5490

پنجشنبه 29 آذر 1403  17 جمادی الثانی 1445  19 دسامبر 2024

    سال بیستم    شماره  5570

4

پیام خاص رونالدو برای وینیسیوس
اسطوره فوتبال برزیل پیام ویژه ای برای وینیسیوس بعد از انتخاب به عنوان بهترین بازیکن فوتبال جهان داشت. به گزارش ایسنا،  وینیسیوس جونیور دست به تاریخ سازی 

زد و برنده جایزه سال فیفا شد. مراسم برترین های فوتبال جهان به صورت آنلاین از سوی فیفا برگزار شد و وینیسیوس جونیور به عنوان مرد سال فوتبال جهان انتخاب شد.
مهاجم رئال مادرید و تیم ملی برزیل در مراسم اهدای جوایز بهترین بازیکن سال ۲۰۲۴ فیفا که در دوحه قطر برگزار شد برای نخستین بار و بعد از درخشش با پیراهن رئال 
مادرید توانست به عنوان  بهترین بازیکن جهان انتخاب شود. انتخاب وینیسیوس باعث خوشحالی برزیلی ها شد.به نوشته اسپورت، رونالدو نازاریو اسطوره فوتبال برزیل پیام 
خاصی برای وینیسیوس داشت. او نوشت: تلاش کردند تا تو را محو کنند اما تو بر آن ها رقصیدی. اکنون بهترین بازیکن فوتبال جهان یک سیاه پوست است و برزیلی.وینیسیوس 

پس از ۱۷ سال انتظار، برزیل را دوباره در صدر فوتبال جهان قرار داد. آخرین برزیلی برنده این جایزه کاکا در سال ۲۰۰۷ بود

سه شنبه 18 دی 1403  6 رجب 1446  7 ژانویه 2025

    سال بیستم    شماره  5586

مذاکرات جدی البطائح با فرهاد مجیدی

ورزشی

طبق اعلام یک روزنامه اماراتی باشگاه البطائح مذاکراتی جدی با فرهاد مجیدی داشته است.به گزارش ایسنا، فرهاد مجیدی سابقه مربیگری در لیگ امارات را در کارنامه دارد 
و یک فصل و نیم هدایت اتحاد کلباء را بر عهده داشت. مجیدی در یک سال اخیر با وجود پیشنهادهایی که از لیگ ایران داشت حاضر به بازگشت نشده است.روزنامه الخلیج 
امارات مدعی شد که باشگاه البطائح در تلاش است تا فرهاد مجیدی را به عنوان سرمربی جدیدش انتخاب کند.طبق اعلام این روزنامه اماراتی، البطائح مذاکرات جدی با مجیدی 
داشته و این احتمال زیاد است که او سرمربی جدیدش شود.البطائح در فصل جاری لیگ امارات نتایج ناامیدکننده ای را کسب کرده است و در رده سیزدهم جدول چهارده تیمی 

قرار دارد تا یکی از گزینه های جدی سقوط باشد.

پنجشنبه 11 اردیبهشت 1404  03  ذی القعده 1446  01 می 2025

4 صفحه    سال بیستم ویکم    شماره  5667

ستاره منچسترسیتی که یک گل سه امتیازی برای تیمش به ثمر رساند تاکید کرد که همچنان می تواند در سطح نخست فوتبال جهان بازی 
کند.به گزارش ایســنا، منچسترسیتی در آغاز هفته سی وپنجم لیگ برتر انگلیس به مصاف ولورهمپتون رفت و توانست با تک گلی که کوین 
دی بروینه به ثمر رساند سه امتیاز ارزشمند را کسب و به رده سوم جدول رده بندی صعود کند.  ستاره بلژیکی سیتی بعد از این بازی به جدایی اش 
از همشهری ها در تابستان واکنش نشان داد. او گفت: هنوز معتقدم همچنان می توانم برای منچسترسیتی بازی کنم و به تیم کمک کنم.  درباره  
آینده ام باید بگویم که واقعا نمی دانم، هیچ تصمیمی نگرفته ام.این ستاره بلژیکی ادامه داد: ثابت کردم که هنوز می توانم در منچسترسیتی و لیگ 

برتر انگلیس بازی کنم. بله من توانایی بازی کردن در سطح بالایی را دارم.

واکنش دی بروینه به جدایی اش از منچسترسیتی

ورزشی


